
"Fiabilitatea construcþiilor
- parte a succesului
nostru pe termen lung"

(Interviu cu Adrian Stoichinã, COO PRIMA Development Group)

Reporter: Cum aþi descrie anul
2023 în sectorul imobiliar Care
sunt principalele tendinþe, aspec-
tele pozitive ºi cele mai puþin do-
rite?

Adrian Stoichinã: O tendinþã
care tinde sã predomine în 2023
(deºi s-a conturat încã de acum
aproximativ doi ani) este repre-
zentatã de opþiunea dezvoltatori-
lor pentru arhitecturã ºi design
de calitate. Spre deosebire de
ceea ce se livra acum un deceniu
ºi jumãtate, când ansambluri rezi-
denþiale de anvergurã erau mai
mult alãturãri de apartamente,
astãzi situaþia este radical diferitã.
Se pune accent pe arhitecturã cât
mai atractivã, dar ºi pe confort.
Amenajãrile peisagistice, de-
sign-ul spaþiilor comune ºi al par-
cãrilor subterane, adâncimea te-
raselor ºi balcoanelor sunt aspec-
te care conteazã tot mai mult,
ceea ce este foarte bine, pentru
cã toate acestea vin la pachet cu
o calitate superioarã a locuirii. Cât
priveºte aspectele mai provoca-
toare în domeniu, acestea se refe-
rã, dupã cum se ºtie, la preþul cre-
scut al materialelor de construcþii
ºi energiei, la lipsa de predictibili-
tate ºi la o relativã încetinire a

pieþei datoratã contextului ac-
tual.

Reporter: Care sunt motivele
care au determinat scãderea nu-
mãrului de tranzacþii?

Adrian Stoichinã: Încã de anul
trecut s-a putut observa o amâna-
re a deciziei de achiziþie a clienþi-
lor care considerã cã momentul
actual nu este unul oportun.
Dobânzile mari ale creditelor de-
scurajeazã ºi sunt situaþii când
persoane aflate la limita eligibili-
tãþii pentru accesarea unui credit
pur ºi simplu nu ºi-l mai permit. În
acelaºi timp, atmosfera de incerti-
tudine nu doar economicã, ci cre-
atã de veºtile negative care vin
din toate colþurile lumii determi-
nã oamenii la prudenþã. Este un
comportament previzibil. Dar, cu
toate cã în primul trimestru din
2023 a fost consemnatã o scãdere
comparativ cu primul trimestru al
anului trecut, în perioada apri-
lie-septembrie tranzacþiile imobi-
liare au avut un nivel sensibil mai
crescut faþã de 2022.

Reporter: Ce proiecte are în
pregãtire PRIMA Development în
Bucureºti în acest moment?

Adrian Stoichinã: Am finalizat
de curând prima fazã a lucrãrilor

la ansamblul rezidenþial PRIMA
Vista, situat în nordul Capitalei ºi
am devansat cu douã luni graficul
de execuþie. În acest moment, am
început construcþia fazei a doua.
PRIMA Vista este un proiect cu
482 de apartamente ºi e o bucu-
rie pentru noi cã 50% dintre uni-
tãþile construite pânã acum sunt
deja contractate. Probabil dacã
nu exista atmosfera încordatã ge-
neratã de rãzboiul din vecinãtate
procentul vânzãrilor s-ar fi ridicat
la 70%. Considerãm acesta un
semn de încredere din partea
clienþilor noºtri. În Bucureºti
avem în plan investiþii în proiecte
cu valoare de peste 200 de milio-
ane de euro. Ne referim concret la
construcþia a peste 3.000 de apar-
tamente, care sunt în acest mo-
ment în diverse stadii de obþinere
a avizelor ºi autorizaþiilor de con-
struire.

Reporter: Care sunt sfatrile
dumneavoastrã pentru un client
care achiziþioneazã un aparta-
ment în stadiul de proiect?

Adrian Stoichinã: Sfãtuiesc
clienþii sã se intereseze în detaliu
cine este constructorul care exe-
cutã lucrarea ºi cine este compa-
nia care dezvoltã proiectul. Istori-

cul fiecãruia dintre aceºtia consti-
tuie o garanþie sau nu! Existã mul-
te detalii într-un proiect reziden-
þial care nu sunt vizibile la prima
vedere, mai ales când achiziþia se
face în stadiul de proiect, dar ace-
stea pot face diferenþa între con-
fortul resimþit în locuinþã ºi o cali-
tate scãzutã a locuirii. Dezvoltato-
rul trebuie întrebat în amãnunt
despre cum a conceput design-ul
spaþiilor comune ºi al parcãrilor
subterane, despre amenajarea
spaþiilor verzi, proporþiile came-
relor, adâncimea balcoanelor ºi
echiparea apartamentelor. Un ni-
vel ridicat de atenþie pentru cele
mai mici detalii constituie o bunã
recomandare pentru un dezvol-
tator.

Reporter: PRIMA Development
are în portofoliu proiecte premia-
te intenaþional. Care este secretul
acestor reuºite?

Adrian Stoichinã: Ansamblul
rezidenþial boutique Boemia
Apartments din Mãrãºeºti 125 a
câºtigat, într-adevãr, mai multe
premii internaþionale ºi a fost
considerat un proiect exemplar,
apreciat pentru arhitecturã, urba-
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Dezvoltator orãdean cu experienþã de aproape 20 de ani, PRIMA
Development Group s-a impus pe piaþa de profil din Capitalã cu
proiecte ca Boemia Apartments ºi Core Timpuri Noi, ambele pre-
miate internaþional la European Property Awards, dar ºi cu Prima
Vista, ansamblu de amploare aflat în prezent în dezvoltare în zona
de nord a Capitalei. Conceptul de "fiabilitate a construcþiilor", pre-
luat din industria automobilisticã, particularizeazã modul în care

dezvoltatorul înþelege sã execute lucrãrile: cu detalii de proiectare
care vizeazã îmbãtrânirea frumoasã a construcþiilor ºi cu atenþie la
calitatea materialelor. Adrian Stoichinã, COO PRIMA Development
Group, ne-a oferit mai multe detalii despre aceastã perspectivã,
despre trendurile ºi evoluþia pieþei, precum ºi despre principalele
provocãri ºi beneficiile unei colaborãri mai strânse între autoritãþi ºi
dezvoltatorii imobiliari.
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nism ºi o anumitã "poezie". De
asemenea, proiectul Core Timpu-
ri Noi, vândut integral în acest
moment, a fost apreciat ºi dincolo
de graniþe, la competiþii de profil.
"Secretul" din spatele acestor
reuºite este echipa complexã pe
care am reuºit sã o alcãtuim în
timp, formatã din ingineri, arhi-
tecþi, constructori, precum ºi mo-
dul de lucru pe care l-am dezvol-
tat. Spre exemplu, PRIMA Deve-
lopment se ocupã ºi de partea de
construcþie. Avem o companie de
antreprizã generalã care e parte a
grupului nostru. Aceasta ne per-
mite sã avem un bun control asu-
pra eficienþei ºi calitãþii execuþiei.
La fiecare proiect pe care-l dema-
rãm, obiectivul nu este sã-l finali-
zãm cât mai repede, ci sã livrãm la
timp ºi la standardul de calitate
cu care ne-am obiºnuit clienþii.

De asemenea, fiabilitatea con-
strucþiilor este parte a succesului
nostru pe termen lung. Construc-
þiile fiabile au o degradare fizicã
mult mai lentã, "îmbãtrânesc" sã-
nãtos. Totodatã, ele întrunesc o
serie de elemente esenþiale, care
contribuie la buna comportare în
timp a clãdirilor sub acþiunea fac-
torilor externi.

Reporter: Unele ansambluri re-
zidenþiale sunt foarte atractive,
aratã bine pe hârtie, dar, din pã-
cate, infrastructura, strãzile din
jur, cãile de acces nu se dezvoltã
în acelaºi timp. Cum poate fi evi-
tat acest disconfort?

Adrian Stoichinã: Disconfortul

la care vã referiþi e simplu de evi-
tat pr i ntr - o c ol abor ar e m ai
strânsã între autoritãþile locale ºi
dezvoltatori. În Oradea, unde am
livrat pânã acum peste 4.000 de
apartamente în imobile cu o valo-
are totalã cumulatã de peste 250
de milioane de euro, dezvoltãm
oraºul în paralel cu autoritãþile.
Planurile pentru noi strãzi, alei
pietonale ºi alte transformãri sunt
transparente, iar perioada de
construire e scurtã. Mai exact, pri-
mãria finalizeazã o stradã cât
timp ridicãm noi un complex rezi-

denþial în douã faze. Principalii
beneficiari ai acestui mod de lu-
cru sunt clienþii, care atunci când
se mutã în locuinþã nouã se pot
bucura ºi de confortul unor cãi de
acces modernizate.

Reporter: Cum vedeþi evoluþia
pieþei? Va exista o scãdere a pre-
þurilor apartamentelor în viitorul
apropiat?

Adrian Stoichinã: Cu siguranþã
nu. În contextul scumpirilor sem-
nificative ale bunurilor de con-
sum, energiei ºi materialelor de
construcþii, preþurile apartamen-

telor au rãmas pe loc. Putem con-
sidera aceasta o scãdere în valoa-
re relativã, aºadar nu va urma o
altã ieftinire în perioada urmãtoa-
re. Unii cumpãrãtori privesc lu-
crurile din aceastã perspectivã ºi
considerã momentul actual unul
bun pentru achiziþie. Spre exem-
plu, la PRIMA Vista, un cumpãrã-
tor a achiziþionat un pachet de
opt apartamente încã din faza in-
cipientã a proiectului.

Reporter: Care sunt obiectivele
PRIMA Development pentru pe-
rioada urmãtoare?

Adrian Stoichinã: Pe termen
mediu ºi lung ne propunem o ex-
pansiune pe piaþa din Bucureºti,
unde considerãm cã existã destu-
le oportunitãþi. Vrem sã devenim
în Capitalã, la fel ca în Oradea, pri-
ma opþiune a clienþilor care aleg
sã îºi achiziþioneze o locuinþã in-
diferent de zona preferatã a
oraºului. Un obiectiv pe care-l ur-
mãrim zi de zi ºi a intrat în rutina
de lucru este sã livrãm la standar-
dele de calitate ale PRIMA locuin-
þe fiabile, care sã constituie o
bunã investiþie pentru viitor.

Reporter: Mulþumesc!
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